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Økonomiforvaltningens høringssvar 1 
Bydelsplanen for Christianshavn beskriver lokaludvalgets vision om at styrke bydelens allerede 2 
eksisterende kvaliteter som eksempelvis bydelens særegne kulturhistorie, virksomhedsstruktur og 3 
tilgængelige naturområder. En fortsat fastholdelse og styrkelse af de eksisterende styrkepositioner 4 
bakker Økonomiforvaltningen op om.  5 
 6 
Økonomiforvaltningen finder det positivt, at lokaludvalget har flere gode og kvalificerede forslag til 7 
byudviklingen i bydelens nordlige område både hvad angår den kommende omdannelse af 8 
Papirøen, Nyholm og perspektivområdet Refshaleøen. Christianshavns Lokaludvalgs peger bl.a. på, 9 
at der mangler detailhandel i bydelen. Med vedtagelse af den nye lokalplan for Christiansholm 10 
(Papirøen) er det besluttet at der udpeges et nyt lokalcenter, hvor der tillades samlet max.1.800 m2 11 
detailhandel til dagligvarer eller udvalgsvarer. Der gives bl.a. mulighed for torvehandel og mindre 12 
butikker i forbindelse med værkstedsboliger og udadvendte publikumsorienterede faciliteter. 13 
Desuden foreslås det, at der arbejdes med muligheder for midlertidige containerboliger til 14 
studerende på Refshaleøen. Økonomiforvaltningen har noteret de gode ideer og tager dem med i det 15 
videre arbejde med området og de nye muligheder for midlertidige ungdomsboliger, som den nye 16 
planlov giver. 17 
 18 
I forhold Christianshavns Lokaludvalgs opmærksomhedspunkt hvad angår øget behov for offentlige 19 
funktioner kan det nævnes, at Børne- og Ungdomsforvaltningen og Økonomiforvaltningen pt. 20 
arbejder på en løsning for, hvordan det langsigtede skolekapacitetsbehov på Christianshavn på pt. to 21 
skolespor kan håndteres bedst muligt.  Økonomiforvaltninger screener desuden pt. Christianshavn 22 
for placeringsmulighed til plejecenter sammen med Sundheds- og omsorgsforvaltningen i 23 
forlængelse af beslutning i Borgerrepræsentationen. 24 
 25 
I forhold til det beskrevne ønske om at give Bodenhoffs Plads og dele af Johan Semps Gade en 26 
grønnere udformning skal det bemærkes, at søgetrafik pga. et utilstrækkeligt antal p-pladser ikke 27 
kan løses men formentlig alene forskydes til andre gader ved at inddrage vejareal til grønt areal. 28 
 29 
Christianshavns Lokaludvalg ønsker, at der skal udarbejdes en samlet trafikplan for Christianshavn, 30 
inklusiv Holmen, Margretheholm og Refshaleøen. Movia og Københavns Kommune arbejder på at 31 
tilpasse busnettet med Cityringen som kommer i 2019. Borgerrepræsentationen har besluttet, at et 32 
forslag til sammenhængene busnet skal sendes i høring i lokaludvalg, Ældreråd og Handicapråd 33 
primo 2018.  34 
 35 
Teknik- og Miljøforvaltningens høringssvar til bydelsplan for Indre by 36 
 37 
Strategier og politikker  38 
 39 
Indledningsvist ønsker Teknik- og Miljøforvaltningen at orientere Lokaludvalgene om en udvalgt 40 
række af forvaltningens planer, retningslinjer og værktøjer, der er udarbejdet eller besluttet/besluttes 41 
i 2017, da flere mål og indsatser i bydelsplanerne omhandler disse emner: 42 

1. Mobilitet 43 
 44 
Vedtagne planer i 2017 45 

 Cykelstiprioriteringsplan 2017-2025 46 
Cykelstiprioriteringsplan 2017-2025, der afløser den tidligere Cykelstiprioriteringsplan fra 47 
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2006, skal sikre, at den fortsatte udbygning af cykelstinettet i København skaber mest mulig 1 
værdi i form af bedre fremkommelighed, sikkerhed og tryghed for dem, der cykler. I alt 2 
anbefaler Cykelstiprioriteringsplan 2017-2025, at der anlægges ca. 25 km cykelsti langs vej 3 
fordelt på 35 strækninger, svarende til en udbygning på 7 % af det eksisterende cykelstinet. 4 
Cykelstiprioriteringsplanen 2017-2025 foreslår desuden 20 højt prioriterede strækninger, 5 
hvor cykelstien bør udvides, og 20 højtprioriterede forbedringer af signalregulerede kryds. 6 
Dertil kommer forslag til 17 gader, hvor ophævelse af ensretninger bør prioriteres højere end 7 
i de øvrige ensrettede gader, 8 cykelgader samt 14 strækninger med cykelbane, der bør 8 
opgraderes til cykelsti.  9 
Cykelstiprioriteringsplan 2017-2025 10 

 Strategi for delebiler 2017-2020 11 
Strategi for delebiler bygger på Københavns Kommunes vision om at være en ansvarlig by, 12 
hvor ressourcer udnyttes bedst muligt. Generelt er deleordninger i vækst, og der sættes 13 
derfor et mål om, at der er mindst 750 delebiler med fast stamplads i 2020. Strategien 14 
foreslår 15 tiltag indenfor de 5 temaer: Parkering, synlighed, byudvikling og byplanlægning, 15 
kommunens egen kørsel og samarbejde. Her er det muligt at orientere sig om krav og 16 
rammer på området.  17 
Strategi for delebiler 2017-2020 18 

 19 
 Opfølgning for Handlingsplan for Grøn Mobilitet 20 

Opfølgningen er en status på de overordnede mål på trafikområdet samt på de mere konkrete 21 
målsætninger og initiativer, som Handlingsplan for Grøn Mobilitet fra 2012 indeholder. På 22 
baggrund af status og den udvikling, der er sket siden planen vedtagelse peges der på, hvilke 23 
initiativer, der fremadrettet kræver prioritering for at nå må for mobilitet i København. 24 
Status for transportmålsætninger viser at andelen af cykelture er vokset, mens andele af ture 25 
med kollektiv trafik og til fods er faldet. Andelen af bilture er rimelig konstant i perioden. 26 
Disse udviklinger sammenholdt med den forventede befolkningstilvækst gør, at der er behov 27 
for yderligere indsatser for at få flere til at benytte metro, tog, bus, cykler og gang. Med 28 
opfølgningen godkendes at fortsætte arbejdet med de 28 initiativer, som handlingsplanen 29 
indeholder samt at sætte to nye initiativer i gang. De nye initiativer er Selvkørende køretøjer 30 
og Trafik- og byrumsløsninger ved åbning af Cityringen.  31 
(13. Opfølgning på Handlingsplan for Grøn Mobilitet (fællesindstilling) (2017-0014218) ) 32 

 33 
Planer der skal behandles i Borgerrepræsentationen  34 

 Parkeringsredegørelse 2017 35 
Parkeringsredegørelse 2017 er indsendt til Borgerrepræsentationen, så indstillingen er 36 
stadig et udkast (http://www.kk.dk/indhold/teknik-og-miljoudvalgets-37 
modemateriale/24042017/edoc-agenda/b57fcc12-373f-4adf-9d8f-fd73ee0969fc/33dc4ff5-38 
498d-41db-a0c0-412c08c51bdb) 39 
Parkeringsredegørelse 2017 giver et samlet overblik over parkeringsområdet i København. 40 

http://kk.sites.itera.dk/apps/kk_pub2/index.asp?mode=detalje&id=1620
http://kk.sites.itera.dk/apps/kk_pub2/index.asp?mode=detalje&id=1615
https://www.kk.dk/indhold/teknik-og-miljoudvalgets-modemateriale/27022017/edoc-agenda/0831979e-c478-41e0-a867-4d56b79b000e/498a1468-09e8-4bd2-a742-bba208e53822
http://www.kk.dk/indhold/teknik-og-miljoudvalgets-modemateriale/24042017/edoc-agenda/b57fcc12-373f-4adf-9d8f-fd73ee0969fc/33dc4ff5-498d-41db-a0c0-412c08c51bdb
http://www.kk.dk/indhold/teknik-og-miljoudvalgets-modemateriale/24042017/edoc-agenda/b57fcc12-373f-4adf-9d8f-fd73ee0969fc/33dc4ff5-498d-41db-a0c0-412c08c51bdb
http://www.kk.dk/indhold/teknik-og-miljoudvalgets-modemateriale/24042017/edoc-agenda/b57fcc12-373f-4adf-9d8f-fd73ee0969fc/33dc4ff5-498d-41db-a0c0-412c08c51bdb
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Redegørelsen følger op på sidste års politiske beslutninger på området gennem en 1 
statusopdatering på besluttede og igangsatte initiativer. Redegørelsen retter derudover fokus 2 
på de to temaer Bedre udnyttelse af eksisterende parkeringskapacitet og Reduktion af 3 
indpendling i bil.  4 

Kommende planer 5 
 Prioriteringsplan for Cykelparkering 2018-2025 6 

Forvaltningen skal udarbejde en Prioriteringsplan for Cykelparkering 2018-2025. Planen vil 7 
komme med anbefalinger til placering og antal af cykelparkering og forventes at være 8 
færdig primo 2018.  9 
Forvaltningen vil involvere Lokaludvalgene i udarbejdelsen af planen. 10 

2. Ny arkitekturpolitik 11 
 12 
Arkitekturpolitik 2017 – 2020 forventes vedtaget af BR den 18. maj 2017, og den indgår derfor ikke 13 
i Lokaludvalgenes bydelsplaner.  14 
Det er imidlertid vigtigt, at den indskrives som relevant politik og at politikkens temaer, principper 15 
og handlingspunkter indgår i det videre arbejde med bydelsplanerne, herunder i de enkelte 16 
projekter.  17 

3. Værktøjet ”Københavns Hovedtræk og ti unikke bydele” 18 
 19 
Teknik og Miljø Forvaltningen har udarbejdet værktøjet ’Københavns Hovedtræk og ti unikke 20 
bydele’. Dette understøtter arkitekturpolitikkens tema ’Arkitektur der fortæller’ og har derfor fokus 21 
på Københavns og de ti bydeles arkitektoniske egenart. Herudover kobler værktøjet egenarten med 22 
skybrudsplanens projekter og har fokus på byrumspotentialet, herunder potentialet for mere og 23 
bedre bynatur. 24 
 25 
Materialet kan være en støtte i det lokale arbejde og kan hentes her: 26 
http://tmf.kkintra.kk.dk/indhold/k%C3%B8benhavns-hovedtr%C3%A6k-og-ti-unikke-bydele 27 

4. Skybrudsplan 28 
 29 
I det omfang bydelsplanernes konkrete ønsker til byrummet ligger i forlængelse af TMF’s planer, 30 
strategier og politikker, vil TMF så vidt muligt søge at støtte ønsker til grønnere og rekreative 31 
bydele bl.a. i forbindelse med implementering af skybrudsplanens projekter. Da bydelsplanerne 32 
omhandler perioden 2017 – 2020 og skybrudsplanen implementeres over en betydelig længere 33 
periode skal det opfattes som en langsigtet tilkendegivelse fra forvaltningen.  34 

5. Stormflodsplan 35 
 36 
En Stormflodsplan forventes vedtaget i BR den 22. juni 2017 og det er forventeligt på nuværende 37 
tidspunkt, at bydelsplanerne (dem med bydele med relation til havvand) ikke har taget højde for en 38 
kommende stormflodsplanlægning. Bydele med kyststrækninger / havnekontakt bør være 39 
opmærksomme på planen. 40 

6. Prioriteringsplan for 100.000 træer 2017-2019 41 
 42 

http://tmf.kkintra.kk.dk/indhold/k%C3%B8benhavns-hovedtr%C3%A6k-og-ti-unikke-bydele
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Plan for at plante 100.000 træer og Københavns Kommunes Træpolitik blev besluttet af 1 
henholdsvis Teknik- og Miljøudvalget og Borgerrepræsentationen i maj 2016. På baggrund heraf 2 
skal Teknik- og Miljøforvaltningen frem mod 2025 hvert tredje år udarbejde en prioriteringsplan for 3 
træplantninger for København. Den første prioriteringsplan, der forventes vedtaget af Teknik- og 4 
Miljøudvalget i juni 2017, har fokus på træer i det offentlige rum. Københavns Træpolitik 5 
omhandler både forvaltningen af de eksisterende og nye træer.    6 

7. Tilgængelighed 7 
 8 
Der er generelt ikke omtalt tilgængelighed i planerne. Da Købehavn er en by for alle, er det derfor 9 
vigtigt, at der indtænkes tilgængelighed i de konkrete projekter i bydelene.  10 
Der er i 2017 blevet lavet en tilgængelighedsanalyse for alle bydele, hvor man har udpeget en lang 11 
række konkrete projekter/ruter som vil være med til at forbedre tilgængeligheden for blinde og 12 
kørestolsbrugere.  13 
I forbindelse med kortlægningen, blev det også besluttet at etablere asfaltramper i for 1 mio. kr. 14 
rundt om i alle bydele. På baggrund af kortlægningen søges der nu midler til gennemførsel af de 15 
udpegede tiltag til at forbedre tilgængeligheden i bydelene. 16 
Generelt sker forbedring af tilgængeligheden gennem allerede besluttede anlægsprojekter (både 17 
private og offentligt finansieret) og via henvendelser fra borgere, foreninger og lokaludvalg  18 
 19 
Trafiksikkerhed 20 
 21 
Teknik- og Miljøforvaltningen er i gang med at udarbejde en 0-vision for Trafiksikkerhed i 22 
København. Den vil blive forelagt TMU i efteråret, og vil formodentligt, hvis den vedtages få 23 
betydning for arbejdet med trafik i lokaludvalgene. 24 
 25 
Konkrete kommentarer 26 
 27 
På s. 11 fremgår, at der er et ønske om at begrænse korttidsudlejning og sætte restriktioner på 28 
AirBnB. Teknik og Miljøforvaltningen skal bemærke, at Teknik- og Miljøudvalget den 3. april 29 
2017 godkendte et medlemsforslag om, at forvaltningen skal arbejde for en frivillig aftale med 30 
AirBnB Danmark om en begrænsning i udlejningen – ligesom det er sket i en række andre 31 
europæiske byer. 32 
 33 
På s. 21 foreslås Christianshavns Bibliotek flyttet til Papirøen. Teknik- og Miljøforvaltningen skal 34 
oplyse om, at lokalplanen for Papirøen giver mulighed herfor. 35 
 36 
På s. 22 fremgår, at der er et ønske om at få hastighedsbegrænsninger på 20 og 30 km/t på lokalveje. 37 
Teknik- og Miljøforvaltningen skal oplyse, at der er ved at blive udarbejdet en ny bekendtgørelse 38 
med retningslinjer for etablering af hastighedszoner. Det kunne være relevant at tage fat i denne, når 39 
den foreligger – formodentligt i løbet af efteråret. 40 
 41 
På s. 24 peges på muligheden for at omdanne græsplænerne ved Operaen til Park. Teknik- og 42 
Miljøforvaltningen skal oplyse, at forvaltningen p.t. arbejder på et plangrundlag for en ny park på 43 
Dokøen. 44 
 45 
På s. 30 fremgår, at der ses store potentialer for udvikling af Nyholm, såfremt forsvaret skulle ønske 46 
at sælge arealet. Teknik og Miljøforvaltningen skal gøre opmærksom på, at dele af jorden på 47 
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Nyholm er forurenet, hvilket man bør tage højde for så tidligt som muligt i planlægningen. Den 1 
forurenede jord vil betyde, at der vil blive stillet krav til kommende bygge- og anlægsprojekter i 2 
forhold til jordforureningsloven. 3 
 4 
Kultur- og fritidsforvaltningens høringssvar til bydelsplanen 5 
 6 
Lokaludvalgenes udkast til Bydelsplaner er sendt i forvaltningshøring. I forbindelse hermed afgiver 7 
Kultur- og Fritidsforvaltningen (KFF) følgende høringssvar.  8 
 9 
KFF kommenterer i det følgende afsnit på de generelle tendenser, som går igen i flere af 10 
bydelsplanerne. I de følgende afsnit kommenteres der konkret på de enkelte bydelsplaner. 11 
 12 
Udvikling af kultur- og fritidsfaciliteter 13 
Befolkningsprognoserne peger på, at der i 2027 vil være omkring 100.000 flere københavnere end i 14 
dag. Med det stigende antal københavnere vil efterspørgslen efter kultur- og fritidsfaciliteter alt 15 
andet lige stige tilsvarende.  16 
 17 
Der udarbejdes i øjeblikket en overordnet strategi for, hvordan byens kultur- og fritidsfaciliteter skal 18 
udvikle sig – et såkaldt ”Kultur- og Fritidskompas”. 19 
 20 
Byens kultur- og fritidsfaciliteter skal være for alle københavnere, både de organiserede i foreninger 21 
og de uorganiserede. Dette stiller krav til faciliteternes udførelse og aktivitetsmuligheder. I 22 
udviklingen af de enkelte faciliteter er der et stort fokus på at inddrage københavnerne, et fokus som 23 
genfindes på tværs af bydelsplanerne.  24 
 25 
Midlertidighed 26 
Der er generelt stor politisk interesse for at gøre brug af de muligheder, der ligger i midlertidig 27 
anvendelse af både bygninger og arealer, der er ledige i både kortere og længere tid.  I den 28 
forbindelse er det værd at bemærke, at der kommer en ny planlov. Loven forventes at træde i kraft 1. 29 
juli 2017.  30 
 31 
Det forventes, at den nye planlov visse steder vil åbne for nye og bedre muligheder for midlertidighed. 32 
 33 
Netværk på tværs 34 
I flere af bydelsplanerne er der fokus på samarbejde på tværs af instanser og organisationer. KFF 35 
arbejder med samme dagsorden i en lang række konkrete projekter, hvor der samarbejdes både 36 
internt i kommunen forvaltningerne imellem, men også med eksterne samarbejdspartnere. Et 37 
eksempel på dette er på skole- og institutionsområdet. 38 
 39 
Samarbejde med skoler og institutioner 40 
I planlægningen af nye skoler samarbejdes der om, hvordan skolens lokaler kan gøres mere 41 
attraktive for fritidsbrugere – primært folkeoplysende foreninger og aftenskoler.  Udvikling af de 42 
fysiske rammer kan understøtte visionen om at gøre skolen til samlingssted, der er i brug fra 43 
morgen til aften af områdets børn og unge. Vil man understøtte nuværende og nye indholdsmæssige 44 
samarbejder mellem skoler og foreninger er der behov for tilførsel af ekstra puljemidler, da der ikke 45 
er flere midler i ”Samarbejdspuljen”, som hidtil har dannet grundlag for mange samarbejder.  46 
 47 
 48 
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Amager Vest 1 
Visionerne for kultur og idrætten i bydelen er i vid udstrækning i tråd med Kultur- og 2 
Fritidspolitikken samt i overensstemmelse med det stadige udviklingsarbejde i de lokale kultur- og 3 
fritidsinstitutioner. Der er bl.a. gode erfaringer med at opbygge relationer til borgerne og i 4 
samarbejde med disse skabe mangfoldige og brede kulturtilbud. Udvikling af tilbud og aktiviteter 5 
sker både i egne kultur- og fritidsinstitutioner og i samarbejde med andre kommunale forvaltninger 6 
og private. Kultur- og Fritidsudvalgets (KFU) indsatser, FritidsGuiderne og FerieCamp introducerer 7 
i dag børn og unge til lokalområdets fritidstilbud. Et større samarbejde med Lokaludvalget herom 8 
kan styrke indsatsen, så endnu flere af bydelens børn og unge indgår i sunde fællesskaber. 9 
  10 
Lokaludvalget gør opmærksom på, at der mangler idrætshaller i Amager Vest set forhold til 11 
indbyggerantal og -vækst. En del af efterspørgslen herpå vil blive imødekommet af den kommende 12 
skoleidrætshal på Kalvebod Fælled Skole, som planlægges åbnet i maj 2018. Derudover afventes 13 
Budget 2018, om der også bliver besluttet at bygge en skole med idrætshal ved arenaen. Nye 14 
skolebyggerier kan også medvirke til at imødekomme en efterspørgsel på flere lokaler til de 15 
københavnske aftenskoler.  16 
 17 
Nedenstående er et par bemærkninger til beskrivelser af konkrete projekter. 18 
  19 
Ørestad Streethal 20 
Lokaludvalget beskriver ønske om at foretage ændringer i den netop indviede Ørestad Streethal. 21 
Denne facilitet er i tråd med BRs beslutning en ”lethal”, defineret som en uopvarmet bygning til 22 
idrætsanvendelse, der normalt dyrkes udenfor som fx streetbasket og fodbold. Hallen har derudover 23 
et opvarmet område, som indeholder en lille sal med sportsgulv, hvor der kan udøves blandt andet 24 
yoga, dans og anden bevægelse.  25 
En lethal er billigere at anlægge end en traditionel idrætshal, som har en merpris i størrelsesordenen 26 
30-40 mio. kr. 27 
 28 
Solvang Bibliotek 29 
Lokaludvalget ønsker at styrke Solvang Bibliotek som naturligt mødested og samlingspunkt for 30 
inspiration og kulturelle oplevelser for beboerne i lokalområdet. Det bemærkes, at der med Budget 31 
2016 blev afsat midler til renovering af Solvang Bibliotek. Projektet indgår i Udviklingsplan for 32 
Urbanplanens Etape 2, hvor der blandt andet indgår en fornyelse af pladsen foran biblioteket. I 33 
arbejdet med renoveringen af biblioteket er der fokus på at understøtte biblioteket som ramme for 34 
borgeraktiviteter samt på samarbejdet med Dyvekeskolen og fritidsinstitutionerne. 35 
 36 
 37 
Amager Øst 38 
Lokaludvalget ser et udviklingspotentiale i at tænke folkeskoler som samlingspunkt for lokale 39 
borgeres kulturelle aktiviteter og idrætsdeltagelse. Dette ligger i tråd med Kultur- og 40 
Fritidspolitikken, og i planlægningen af den kommende folkeskole på Holmbladsgade arbejdes der 41 
for, at skolen åbnes op mod lokalsamfundet og bliver særlig attraktiv for fritidsbrugere – både 42 
idrætsforeninger og aftenskoler.  43 
 44 
Som en del af skolen kommer en fuld størrelse idrætshal. Derved styrkes rammerne om idrætslivet i 45 
området og imødekommes en del af den nuværende efterspørgsel på indendørs idrætsfaciliteter. Det 46 
spiller samtidig positivt sammen med Lokaludvalgets ambitiøse vision om, at alle børn i bydelen 47 
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skal deltage i en foreningsaktivitet i deres fritid. Foruden udbygning af faciliteter vil et styrket 1 
samarbejde med KFU's indsatser FritidsGuiderne og FerieCamp hjælpe indsatsen på vej.  2 
 3 
Der er et potentiale i tanken om forsamlingshusene, og der gøres i den forbindelse opmærksom på, 4 
at der ligger en række gevinster i at gøre dem tilgængelige for foreninger og aftenskoler. Dette 5 
blandt andet fordi der er stor efterspørgsel på faciliteter til undervisning og foreningsaktiviteter.   6 
 7 
Bispebjerg 8 
Bydelsplanen for Bispebjerg spiller sammen med kommunens Kultur- og Fritidspolitik – særligt i 9 
forhold til temaet ”Flere fællesskaber på tværs”. KFF samt de lokale foreninger kan være en mulig 10 
aktør i arbejdet med at skabe flere fællesskaber på tværs. 11 
 12 
Tilsvarende er det oplagt, at KFF tilføjes som en mulig aktør under temaet ”Fokus på det gode 13 
naboskab i byens rum og forebyggelse af flere unge kriminelle”. 14 
 15 
Desuden kan der ifm. løsningsforslagene til udviklingsprincippet ’Det industrielle kulturmiljø har 16 
image- og attraktionsværdi’ (hvor bl.a. Københavns Museum nævnes som mulig aktør) etableres en 17 
kobling til Kultur- og Fritidspolitikkens indsatsområde vedr. det historiske København, nærmere 18 
betegnet nye aktiviteter, der giver byen en særlig fortælling. 19 
 20 
Der er mulighed for et tættere samarbejde med Lokaludvalget om KFUs indsatser som f.eks. 21 
FritidsGuiderne og FerieCamp, der understøtter foreningslivet for børn og unge. Indsatserne 22 
bidrager med et kendskab til relevante lokale forenings- og aktivitetstilbud. Gennem indsatserne er 23 
der desuden opbygget et godt kendskab til de unges fritidsønsker og behov. Indsatserne kan også 24 
være relevante at nævne f.eks. i forbindelse med temaet ”Mødesteder som understøtter dialog og 25 
sociale fællesskaber”, hvor også aftenskolerne spiller en central rolle i forhold til at understøtte 26 
foreningslivet for de voksne. 27 

Der gøres opmærksom på, at Københavns Ejendomme og Indkøb (KEID) har fået en 28 
planlægningsbevilling til en helhedsrenovering af Ryparken Idrætsanlæg. Det forventes, at KEID 29 
udarbejder budgetforslag vedrørende helhedsrenoveringen, som kan indgå i forbindelse med 30 
forhandlingerne om Budget 2018. 31 
 32 
Det forventes ligeledes, at der i forbindelse med forhandlingerne om Budget 2018 vil indgå et 33 
budgetforslag om Kampsportens Hus på Skodagrunden. Kampsportens Hus vil, såfremt byggeriet 34 
realiseres, kunne indgå som en del af et sammenhængende Nørrebro Stationsområde. 35 
 36 
Brønshøj-Husum 37 
Der gøres opmærksom på, at Husum/Tingbjerg har en lokal FritidsGuide-koordinator, som kender 38 
til de unges behov og ved, hvordan kultur og foreningslivet kan understøtte disse. FritidsGuiderne 39 
kan fungere som bindeled mellem udsatte børn og unge og kultur- og foreningslivet. 40 
 41 
I forbindelse med Bellahøj Friluftsscene er det oplagt at skrive foreningslivet ind, da scenen i høj 42 
grad inviterer til, at foreninger kan få tilknytning og glæde af denne – både som udendørs klubhus 43 
og til bevægelses- og idrætsaktivteter. 44 
 45 
Christianshavn 46 
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Bydelsplanens visioner for kultur og idræt harmonerer på flere punkter med kommunens Kultur- og 1 
Fritidspolitik. Centralt står bl.a. ønsket om at styrke samarbejder og dialog, som KFU også 2 
prioriterer højt, og som præger det stadige udviklingsarbejde i de lokale kultur- og 3 
fritidsinstitutioner 4 
 5 
Kultur og Idræt Christianshavn Vestamager bidrager gerne - med udgangspunkt i de institutioner, 6 
de har driftsansvar for (herunder Hal C) - til en udvikling af tilbud og aktiviteter i bydelen, det 7 
gælder ikke mindst vandaktiviteter. Herudover kan der med fordel gennemføres flere indsatser og 8 
aktiviteter som f.eks. Christianshavnerdagen, Christianshavns Bogfestival og Kulturhavn festivalen 9 
nævnes, hvor lokale kulturaktører og foreninger er blandt de bærende kræfter. 10 
 11 
Der er forståelse for, at den selvbetjente adgang til biblioteket og Hal C kan udfordre, men indtil 12 
videre vurderes fordelene for bydelens borgere at være større end de gener, som den selvbetjente 13 
adgang giver. Udviklingen følges imidlertid nøje. 14 
  15 
Lokaludvalgets betragtning om, at der er behov for en bred vifte af idrætsfaciliteter på 16 
Christianshavn, og at der i god tid bør sikres arealer til etablering af kultur- og fritidsaktiviteter i 17 
takt med at det nordlige område udbygges, er i tråd med Kultur- og Fritidspolitikken. 18 
 19 
Ligeledes er Lokaludvalgets betragtning om, at Hal C rummer gode muligheder for gennemførelse 20 
af aktiviteter, der har et sundhedsmæssigt formål. Kultur og Idræt Christianshavn Vestamager har 21 
tidligere givet tilsagn om at Hal C kan benyttes til aktiviteter for Socialforvaltningen, da enheder 22 
deler Lokaludvalgets vurdering af, at der er langt fra Christianshavn til Østerbro - ikke mindst for 23 
ældre eller svage borgere.  24 
 25 
Støtte til foreningslivet er ikke nævnt i lokaludvalgets strategiske retningslinjer for brug af 26 
puljemidler. Der er et potentiale for varig forankring af events og projekter, hvis det lokale 27 
foreningsliv prioriteres ved uddeling af puljemidler.  28 
 29 
For så vidt angår aftalen med Det Kongelige Teater, så har teatret de sidste to sæsoner haft et 30 
samarbejde med Amager Fælled Skole. Teatret og kommunen har løbende evalueret partnerskabet 31 
med Amager Fælled Skole, og ønsker nu at brede partnerskabs-skole-tanken ud på flere af 32 
kommunens skoler. Det Kongelige Teater er således ved at etablere partnerskaber med 11-16 skoler 33 
på Amager og Christianshavn med det formål at introduceres børnene til scenekunst i deres 34 
skoletid. Det Kongelige Teater samarbejder desuden med en række festivaler, som også bidrager til 35 
at introducere både børn og voksne fra Christianshavn til kulturarrangementer støttet af Københavns 36 
Kommune.  37 
 38 
Papirøen 39 
Der gøres opmærksom på, at det i forbindelse med Budgetaftalen for 2017 er besluttet at arbejde for 40 
en option på 4000 m2 til udvikling af kulturelle formål på Papirøen. Borgerrepræsentationen skal i 41 
forbindelse med Budget 2018 således træffe beslutning om eventuelt køb af etagemeter i en af de 42 
kommende haller. KFU har besluttet at undersøge mulighederne for etablering af et kunst- og 43 
kulturcenter på Papirøen. 44 
 45 
Der gøres endvidere opmærksom på, at der arbejdes på etablering af et nyt havnebad og om muligt 46 
en ny badezone på Papirøen.  47 
 48 
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Marinestation Nyholm og Refshaleøen 1 
Hvis lokaludvalget ønsker at gå videre med Marinestation Nyholm gøres der opmærksom på, at der 2 
er forskellige sikkerhedstekniske foranstaltninger, som skal afklares, da der er tale om et tidligere 3 
militærområde. 4 
 5 
Hvis lokaludvalget ønsker at gå videre med anvendelse af Refshaleøens arealer gøres der 6 
opmærksom på, at dette vil kræve afsættelse af driftsmidler, da arealerne lejes ud til markedspris. 7 
 8 
Indre By 9 
Lokaludvalget ser et udviklingspotentiale i en fleksibel og kreativ brug af byen.   10 
Under overskriften Delekultur og delerum igangsætter KFU i 2017 en afsøgning af muligheder for 11 
delekulturelle aktiviteter og nye måder at dele lokaler på samt forsøg med dette.   12 
 13 
For så vidt angår affaldsløsninger er der i øjeblikket et arbejde i gang, med at undersøge 14 
mulighederne for at etablere genbrugskultursteder i byen, f.eks. i forbindelse med pladser og 15 
kulturhuse. Visionen er at skabe nye kulturaktiviteter omkring genanvendelse, reparationer, udlån, 16 
bytte, upcycling o.l.  17 
 18 
Lokaludvalget mener, at der skal gøres en indsats omkring synliggørelse i forhold til en 19 
revitalisering af Kulturhuset Indre By. KFF fortsætter i 2017 en inddragende og afsøgende proces, 20 
der har til formål at udvikle en ny kulturel profil for Kulturhuset Indre By. Der er ingen planer om 21 
lukning af Kulturhuset Indre By. 22 
 23 
Historie & Kunst (Københavns Museum, Thorvaldsens Museum, Københavns Stadsarkiv og 24 
Nikolaj Kunsthal) indgår gerne i en fortsat dialog med Lokaludvalget om inddragelse af borgere og 25 
Lokaludvalg i netværket Københavns Kulturkvarter. 26 
 27 
Det bemærkes, at de fleste skolegymnastiksale allerede anvendes til fritidsaktiviteter udenfor 28 
skoletiden. Forvaltningen går gerne i dialog med Lokaludvalget om muligheder for tilvejebringelse 29 
af flere idrætsfaciliteter i Indre By.   30 
 31 
Kongens Enghave 32 
Kgs. Enghave Lokaludvalg ser et potentiale i at anvende folkeskolerne til idrætsaktiviteter og som 33 
et samlingspunkt for lokale borgere og foreninger. Dette ligger i tråd med Kultur- og 34 
Fritidspolitikken. I forlængelse heraf bemærkes det, at der på de tre skoler, Bavnehøj Skole, 35 
Ellebjerg Skole og Skolen i Sydhavnen er nøglekortsordning, der giver de foreninger, der booker og 36 
anvender skolernes sale, adgang til skolerne i eftermiddags- og aftentimerne.  37 
 38 
KFU arbejder for at styrke rammerne for idrætslivet i de københavnske bydele. Det bemærkes, at 39 
der er givet en planlægningsbevilling til en ny, fuld størrelse idrætshal på Teglholmen i det nye 40 
Sydhavn, og at dette kan imødekomme en del af den nuværende efterspørgsel på indendørs 41 
idrætsfaciliteter i bydelen.  42 
 43 
Lokaludvalgets ønske om at ”så mange unge som muligt får mulighed for at deltage i 44 
foreningslivet” er i tråd med Kultur- og Fritidspolitikken. I den forbindelse noterer forvaltningen 45 
sig, at Lokaludvalget ønsker at arbejde for en videreførelse af FerieCamp i Sydhavn efter 2017.   46 
 47 
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Der gøres opmærksom på, at de frivillige FritidsGuider, der i bydelen er organiseret under den 1 
boligsociale helhedsplan, hjælper børn ud i kultur- og foreningsaktiviteter og udgør et nødvendigt 2 
bindeled mellem foreningsuvante familier og det lokale foreningsliv. 3 
 4 
 5 
Nørrebro  6 
Nørrebro Lokaludvalg anfører et ønske om, at der tænkes kreativt for at finde mere kapacitet til nye 7 
indendørs og udendørs foreningsaktiviteter på Nørrebro. Det oplyses i den forbindelse, at KFU i vid 8 
udstrækning tænker i at få mest muligt ud af Københavns Kommunes ejendomme, hvilket bl.a. 9 
gælder i en pågående renovering af bunkerrum på Herman Thriers Plads til brug for øveforeninger 10 
samt flytningen af Nørrebro Bibliotek til Nørrebrohallen. Hertil er f.eks. Korsgadehallen et tidligere 11 
eksempel på, at der kan bygges nye store kultur- og fritidsfaciliteter, uden at der gives køb på 12 
bydelens grønne arealer. 13 
 14 
Lokaludvalget ønsker, at kravet om egenindtjening via udlejning af de kommunale kultur- og 15 
fritidsfaciliteter afskaffes. KFF bemærker dels at udlejningen udgør en væsentlig del af driften af 16 
kultur- og fritidsfaciliteterne, som hvis den fjernes skal finansieres ad anden vej, dels at de 17 
Københavnske idrætsanlæg skal servicere både organiserede og uorganiserede brugere, hvilket er i 18 
tråd med DIF og DGIs vision ”Bevæg dig for livet”. 19 
 20 
 21 
Bydelsplanens mål for fritidslivet på Nørrebro hvad angår børn og unge  – som det nævnes i 22 
bydelsplanen – spiller ind i Kultur- og Fritidspolitikken 2016-2019. KFFvil gerne indgå i dialog 23 
med Lokaludvalget om, hvordan målene kan realiseres.   24 
 25 
Valby 26 
Valby Lokaludvalg ser potentialer i at udvikle Toftegårds Plads med henblik på at fremhæve og 27 
understøtte kulturlivet i bydelen. KFF er i gang med at undersøge mulighederne for flytning af 28 
Valby Bibliotek. Her er et af scenarierne en flytning til Toftegårds Plads.     29 
 30 
I lighed med Lokaludvalget ser KFU positivt på en udvikling af Valby Idrætspark for herved 31 
yderligere at styrke de rekreative muligheder. Der arbejdes på nuværende tidspunkt netop på en 32 
udviklingsplan for idrætsparken.    33 
 34 
Der gøres opmærksom på FritidsGuiderne i Valby, der er organiseret under Kultur Syd, og er en 35 
frivilligindsats, der hjælper børn ud i de lokale foreninger og kulturtilbud. FritidsGuiderne udgør 36 
således et nødvendigt bindeled mellem foreningsuvante familier og det lokale foreningsliv.  37 
 38 
 39 
 40 
 41 
Vanløse 42 
Vanløse Lokaludvalgs idéer og forslag, der relaterer sig til kultur og fritid, er overordnet set i tråd 43 
med den gældende Kultur- og Fritidspolitik for Københavns Kommune. 44 
 45 
Der arbejdes for at styrke rammerne for kultur- og idræt i alle bydele. Lokaludvalgets forslag om 46 
omdannelse af Vanløse Torv og Frode Jakobsens Plads til kulturelle mødesteder og en bedre 47 
tilgængelighed og mere synlighed af Kulturstationen er i tråd hermed.  48 
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 1 
Vanløse Lokaludvalgs ønsker om at omskabe dele af parkeringspladsen til Vanløse Idrætspark til en 2 
multifunktionsplads med en lethal er en spændende mulighed. 3 
 4 
I forhandlingerne om Overførselssagen 2016-2017 indgik forslag om omlægning af stadionbanens 5 
naturgræs til kunstgræs, opførelse af lysanlæg på stadionbanen samt dræning af græsbaner på 6 
Damhusengen. Der var ikke politisk flertal for at gennemføre forslagene. 7 
 8 
 9 
Vesterbro 10 
KFU er opmærksomme på efterspørgslen på indendørs idrætsfaciliteter i en tæt bebygget bydel som 11 
Vesterbro med få grønne områder. Her ses der særlige potentialer i at tænke kultur- og 12 
fritidsfunktioner ind i folkeskolerne og åbne dem op mod lokalsamfundet. 13 
 14 
Som del af planlægningen af den kommende folkeskole i Kødbyen (flytningen af Gasværksvejenes 15 
Skole) anlægges en fuld størrelse idrætshal. Derved bliver skolen attraktiv for fritidsbrugerne, og 16 
rammerne om idrætslivet på Vesterbro styrkes.   17 
KFF  er i dialog med UCC og med Europaskolen med henblik på at etablere samarbejde om brug af 18 
idrætsfaciliteter begge steder.    19 
 20 
Østerbro 21 
Det bemærkes, at støtte til foreningslivet ikke er nævnt i lokaludvalgets strategiske retningslinjer for 22 
brug af puljemidler. Der er et potentiale for varig forankring af events og projekter, hvis det lokale 23 
foreningsliv prioriteres ved uddeling af puljemidler.  24 
 25 
Børne- og Ungdomsforvaltningens høringssvar til bydelsplanen 26 
 27 
Indledningsvis vil BUF gerne anerkende de intentioner og fokusområder på børne- og 28 
ungdomsområdet, som kommer til udtryk i lokaludvalgenes bydelsplaner. Forvaltningen noterer sig, at 29 
forslagene tager udgangspunkt i både organiserede og uorganiserede lokale røster, og at de er 30 
vigtige ift. at skabe de bedste løsninger på området.  31 
 32 
Byen vokser. På børne- og ungdomsforvaltningens område betyder det bl.a., at der overalt er behov for 33 
at skabe mere kapacitet til både skole, fritid og dagtilbud. Der er således en række forslag, der drejer sig 34 
om udvidelsen af kapaciteten på skoler og institutioner. Forvaltningen er enig i, at det er en stor 35 
udfordring at skaffe plads til det stadigt voksende antal børn og unge i de Københavnske skoler, 36 
daginstitutioner og klubber.  37 
 38 
Det er en samlet kommunal opgave at finde areal til den massive udbygning, der finder sted overalt i 39 
byen, hvor der er behov – men naturligvis primært i byudviklingsområderne. Løsninger til at 40 
imødekomme kapacitetsbehovet er det eneste område, hvorpå forvaltningen løfter budgetønsker ind til 41 
de årlige budgetforhandlinger. 42 
 43 
Samtidig kigger forvaltningen også på skole- og daginstitutionsstrukturen i alle byområder for at 44 
udnytte den eksisterende kapacitet optimalt og skabe og fastholde de bedste og mest ressourceeffektive 45 
tilbud til byens børn. Det samme gælder på fritids- og klubområdet og de øvrige bydækkende tilbud og 46 
funktioner, der falder ind under forvaltningens område. Her spiller samarbejdet med lokaludvalgene og 47 
input fra bydelsplanerne naturligvis en væsentlig rolle. 48 
 49 



12 
 

I den forbindelse vil forvaltningen gerne anerkende og fremhæve lokaludvalgenes funktion som 1 
bindeled mellem organiserede og uorganiserede lokale røster og ønsker og de syv forvaltninger. Tidlig 2 
dialog og inddragelse er en bagvedliggende intention for Børne- og ungdomsforvaltningens arbejde, 3 
hvorfor forvaltningen naturligvis fortsat vil indgå i dialog med lokaludvalgene, hvis høringssvaret giver 4 
anledning hertil. 5 
 6 
De temaer i bydelsplanerne, som er relevante for Børne- og Ungdomsforvaltningens område, er: 7 
 8 

 Udvidelse af kapacitet på dagtilbuds-, skole,- og klubområdet 9 
 Organisering og indhold af skole- og daginstitutionstilbud 10 
 Etablering af tilbud på ungeområdet samt skole-/erhvervssamarbejde 11 

 12 
Høringssvaret er udformet således, at der i bilag 1 - ’Oversigt lokaludvalgenes indsatser og idéer’ – 13 
kommenteres på de ideer og tanker på Børne- og ungdomsforvaltningens område, som forvaltningen 14 
finder interessante og evt. oplagte at arbejde videre med. I bilaget tilkendegives, hvilke idéer, der 15 
allerede arbejdes på eller er besluttet realiseret inden for eksisterende økonomiske rammer, og hvilke der 16 
ikke allerede er finansiering til.  17 
 18 
Oversigt over foreslåede indsatser 19 
 20 
Lokaludvalg Projektforslag/indsats Kommentarer Kan realiseres 

inden for 
eksisterende 
ramme i BUF 

Nørrebro At flest mulige børn fra 
Nørrebro går i de lokale 
folkeskoler og at børn fra 
forskellige tilbud mødes i 
lokale fællesskaber i 
fritidslivet efter skole. 
 

Der arbejdes på at skabe de fysiske rammer for at 
bydelens børn kan rummes i den lokale folkeskole.  
 
Forvaltningen arbejder sammen med kommunens 
øvrige forvaltninger for at reservere den nødvendige 
plads og skabe de nødvendige rammer. 
 

Nej 

Østerbro De unge på Østerbro mangler i 
hele bydelen uformelle steder at 
opholde sig og mødes på tværs af 
interessefællesskaber. 

I forbindelse med igangværende anlægsprojekter på 
skole- og dagtilbudsområdet anlægges også 
udearealer, som udenfor åbningstiden kan fungere 
som lokale mødesteder.  
 
Udearealer på Børne- og ungdomsforvaltningens 
område er som udgangspunkt offentlige tilgængelige. 

Nej 

Østerbro Øget inddragelse af unge Børne- og Ungdomsudvalget besluttede i november 
2016 at bruge 500.000 kr. årligt på, at Københavns 
unge kan få deres eget Ungeråd. Ideen bag Ungerådet 
er at sikre, politikerne ved, hvad de unge ønsker, og 
tager imod deres råd på områder, som berører de 
unge. Det første valg af medlemmer til ungerådet er 
planlagt til at finde sted i efteråret 2017.   

Ja 

Kgs. Enghave  Byudviklingen skaber et stort pres 
på behovet for 
daginstitutionspladser og skoler 
og andre tilbud til børn og unge.  
 
Lokaludvalget vil søge en løsning 
som tilfredsstiller behovet på 
Holmene og Frederiks Brygge, 

Forvaltningen arbejder sammen med de øvrige 
forvaltninger på at tilvejebringe økonomiske midler 
til ny skole- og dagtilbudskapacitet for at 
imødekomme områdets kapacitetsbehov.   
 
Det er forvaltningens hensigt, at den langsigtede 
løsning af kapacitetsbehovet skal findes i samarbejde 
med Skolen i Sydhavn, Ellebjerg Skole og Bavnehøj 

Nej 

http://www.kk.dk/nyheder/koebenhavns-unge-faar-ny-indflydelse-paa-byens-udvikling
http://www.kk.dk/nyheder/koebenhavns-unge-faar-ny-indflydelse-paa-byens-udvikling
http://www.kk.dk/nyheder/koebenhavns-unge-faar-ny-indflydelse-paa-byens-udvikling
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samtidigt med at der undersøges, 
om det vil være hensigtsmæssigt 
at indtænke sammenbindingen til 
den gamle del af Sydhavnen i 
form af f.eks. en fælles 
overbygningsskole, eller et andet 
styrket samarbejde mellem alle de 
fremtidige skoler. 

Skole.    

Kgs. Enghave Alle bydelens skoler skal være 
madskoler. Især et ønske om at få 
lavet madskole på Ellebjerg Skole 
står højt på lokaludvalgets 
ønskeliste. 

Forvaltningen ser flere fordele i at etablere madskoler 
på alle byens skoler, da det er både økonomisk og 
pædagogisk fordelagtigt. Forvaltningen fremsætter 
dog udelukkende budgetønsker om ny kapacitet.  

Nej 

Kgs. Enghave De tre skoler, Bavnehøj Skole, 
Ellebjerg Skole og Skolen i 
Sydhavnen, er placeret i de tre 
forskellige områder, der udgør 
Sydhavnen. Tilsammen kan de 
danne ramme om kulturelle 
satellitter i de tre bydelsområder, 
som uden for skoletiden kan 
lægge plads til ovenstående 
aktiviteter og på samme tid åbne 
skolerne op, skabe grobund for 
lokalt forankrede kulturelle og 
mangfoldige aktiviteter og tiltale 
forskellige borgergrupper.  

Forvaltningen ser gerne, at byens folkeskoler 
anvendes til kulturelle formål og foreningsaktiviteter 
uden for skoletiden.  

Nej 

Vanløse Flere vanløseborgere har givet 
udtryk for, at der er stor utryghed 
ved de situationer, der opstår, når 
travle forældre sætter deres børn 
af ved de improviserede kiss-and-
ride-områder ved bydelens skoler. 

Forvaltningen lægger vægt på, at der etableres sikre 
skoleveje ved byens skoler. Sikre skolevejsprojekter 
er forankret i TMF. 

Nej 

Vanløse Parkeringspladsen ved 
Klitmøllervej 20, der ligger 
placeret mellem Vanløse 
Idrætspark og Institutionen 
Lønstrupgård, fremstår i dag trist, 
utryg og uudnyttet. 
 
Formålet i Kommuneplanen 
betyder, at Børne- og 
Ungdomsforvaltningen kan bygge 
institutioner på området.  

Forvaltningen bemærker, at parkeringspladsen ikke 
er den mest oplagte grund til institutioner, da det ikke 
er i det område, der er kapacitetsproblemer.  
 
Området kan dog komme i spil, såfremt der ikke kan 
findes en bedre grund. 

Nej 

Vanløse Som et nyt og spændende element 
arbejder Københavns Kommune 
for tiden på planer om at opføre 
10 domer på 300 m2 til 
bynaturskoler i de forskellige 
københavnske bydele finansieret 
af fondsmidler. Domen, i form af 
en bynaturskole, er en portal til 
viden, undervisning og oplevelser 
og skal fungere som ramme om 
både naturformidling og sociale 
arrangementer for bydelens 
borgere. En af de første domer 
tænkes at blive placeret ved 

Forvaltningen arbejder løbende på at leve op til 
kommunens målsætninger inden for bæredygtighed 
og bynatur. 

Nej 
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Voldparkens Energicenter, og 
ideen er at placere en eller flere 
domer langs Harrestrup Å.  

Vanløse Vanløse Lokaludvalg har et ønske 
om at inddrage bydelens børn og 
unge med det formål at skabe en 
bydel, hvor alle borgere, store 
som små, har mulighed for at 
være aktive medborgere og for at 
være med til at præge den bydel, 
de bor i.  

Børne- og Ungdomsudvalget besluttede i november 
2016 at bruge 500.000 kr. årligt på, at Københavns 
unge kan få deres eget Ungeråd. Ideen bag Ungerådet 
er at sikre, politikerne ved, hvad de unge ønsker, og 
tager imod deres råd på områder, som berører de 
unge. Det første valg af medlemmer til ungerådet er 
planlagt til at finde sted i efteråret 2017.   

Ja 

Vesterbro Børne- og Ungdomsforvaltningen 
vurderer, at der kommer til at 
mangle endnu flere 
daginstitutionspladser på 
Vesterbro.Det er en udfordring, at 
finde fysisk plads i en tæt 
bebygget bydel som Vesterbro. 

Der arbejdes på at skabe de fysiske rammer for at 
bydelens børn kan rummes i den lokale folkeskole.  
 
Forvaltningen arbejder sammen med kommunens 
øvrige forvaltninger for at reservere den nødvendige 
plads og skabe de nødvendige rammer. 

Nej 

Vesterbro Det er politisk besluttet at to af 
Vesterbroskolerne skal udbygges 
fra to til tre spor, Gasværksvejens 
Skole og Oehlenschlægersgades 
Skole. Gasværksvejens Skoles 
udbygning løses med en ny skole 
på en matrikel i Kødbyen. 
Oehlenschlægersgades Skole skal 
løses på egen matrikel. 
Lokaludvalget kan godt være 
bekymret for, om der er det 
fornødne helhedssyn på bydelens 
skoler, og hvordan pengene 
bruges bedst, og om kapaciteten 
er tilstrækkelig i forhold til det 
voksende børnetal. 
 
Lokaludvalget peger på, at der 
allerede nu skal iværksættes den 
nødvendige planlægning for at 
sikre faciliteter til bydelens børn i 
fremtiden. Konkret skal 
kommunens planer om at sælge 
Gasværksvejens Skoles 
nuværende grund, som et led i 
finansieringen af den nye skole i 
Kødbyen, standses. I stedet skal 
grunden bruges til nybyggeri til 
gavn for bydelens børn, når den 
nye skole efter planerne er taget i 
brug i 2022. 
 

Der arbejdes på at skabe de fysiske rammer for at 
bydelens børn kan rummes i den lokale folkeskole.  
 
Forvaltningen arbejder sammen med kommunens 
øvrige forvaltninger for at reservere den nødvendige 
plads og skabe de nødvendige rammer. Den 
eksisterende Gasværksvejens Skole indgår som en  
del af dette arbejde.  

Nej 

Christianshav
n 

Børnetallet stiger fortsat på 
Christianshavn. Øget behov for 
skole- og daginstitutionskapacitet. 
 
Vi går fortsat ind for, at hele 
Christianshavn er et fælles 

Der arbejdes på at skabe de fysiske rammer for at 
bydelens børn kan rummes i den lokale folkeskole.  
 
Forvaltningen arbejder sammen med kommunens 
øvrige forvaltninger for at reservere den nødvendige 
plads og skabe de nødvendige rammer. 

Nej 

http://www.kk.dk/nyheder/koebenhavns-unge-faar-ny-indflydelse-paa-byens-udvikling
http://www.kk.dk/nyheder/koebenhavns-unge-faar-ny-indflydelse-paa-byens-udvikling
http://www.kk.dk/nyheder/koebenhavns-unge-faar-ny-indflydelse-paa-byens-udvikling
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skoledistrikt. Derfor kunne en 
mulig udvidelse af 
Christianshavns Skole være en 
lejeaftale eller et køb af 
Orlogsmuseet og/eller baghuset til 
Søkvæsthuset eller andre områder 
på Christianshavn. 

 
Forvaltningen lader sig løbende inspirere af andre 
kommuner ifm. Forslag til udformning af 
skoledistrikter.   

Christianshav
n 

Der mangler aktiviteter for unge 
på Christianshavn. Blandt andet af 
den grund har lokaludvalget 
igennem flere år haft et ønske om 
at få etableret et ”Ungehus” – et 
slags beboerhus light for unge op 
til 21 år med værksteder, 
musikøvelokaler, leg og e-sport.  
 
 Endelig er der et alment behov 
for renovering af øvrige klub- og 
fritidslokaler på Christianshavn. 

Forvaltningen arbejder pt. på en analyse af 
ungeområdet, herunder behovet for klubkapacitet i 
hele byen. 

Nej 

Amager Øst Men skolerne skal åbnes endnu 
mere op, så de i højere grad kan 
blive aktive mødesteder for det 
lokalsamfund, som de er en del af.   
 
Efter skoletid skal skolerne, både 
indendørs og udendørs i form af 
skolegårde og sportsarealer, være 
åbne for aktiviteter drevet af 
lokale kræfter.   

Forvaltningen støtter op om en øget anvendelse af 
kommunale faciliteter på tværs af 
forvaltningsområder hen over dagen, herunder også 
åben skole aktiviteter. 

Nej 

Amager Øst Vi ønsker at skoledistrikterne i 
bydelen, såfremt dette er 
hensigtsmæssigt, udformes 
således, at sammensætningen af 
børn, etnisk og socialt, spredes 
mellem de enkelte skoler, for at 
sikre en bedre global forståelse og 
integration mellem kulturerne i 
lokalsamfundet. 

Forvaltningen lader sig løbende inspirere af andre 
kommuner ifm. forslag til udformning af 
skoledistrikter.   

Nej 

Amager Vest Amager Vest Lokaludvalg ønsker 
at arbejde for udviklingen af en 
aktiv og åben skole, der inddrager 
sin omverden. Vi ønsker at 
understøtte, at skolerne på 
Amager Vest åbner sig endnu 
mere for det omgivende samfund, 
og at samfundet åbner sig for 
skolerne. Det kan ske ved at skabe 
samarbejde mellem skolerne og 
lokale organisationer som for 
eksempel idrætsforeninger, 
kulturhuse, 
erhvervsvirksomheder, 
fagforeninger og offentlige 
institutioner. 

Forvaltningen støtter op om en øget anvendelse af 
kommunale faciliteter på tværs af 
forvaltningsområder hen over dagen, herunder også 
åben skole aktiviteter og samarbejder mellem skole, 
erhverv og foreninger.  

Ja 

Amager Vest Vi er bekymrede over udviklingen 
på skoleområdet i Amager Vest. 

I Overførselssagen 2016/17 blev der afsat midler til 
grundkøb med henblik på etablering af yderligere 4 

Nej 
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Udbygningen og 
befolkningstilvæksten i bydelen1 
sætter familier, børn og skoler 
under pres. Derfor ønsker vi at 
sætte fokus på de aktuelle og 
forudsigelige 
kapacitetsproblemer, der er både i 
antal spor og i mulighederne for 
bevægelse og idrætsfaciliteter. 

skolespor i Ørestad. 

Amager Vest Indtil de nye skoler er færdige, vil 
vi arbejde for, at de midlertidige 
løsninger på 
kapacitetsproblemerne bliver af 
en acceptabel kvalitet. Vi vil 
sikre, at de berørte børn og 
forældre bliver inddraget i 
foranstaltningernes udformning 
og placering. 
Lokaludvalget ønsker ikke, at den 
manglende skolekapacitet skal 
løses ved strukturgreb, såsom at 
optimere klassedannelse og 
lokaleudnyttelse, hvilket giver 
flere elever i klassen.  
I stedet vil vi bakke op om 
udestationer og åben skole, hvor 
eleverne undervises uden for 
skolen og kommer i kontakt med 
lokalsamfundet.  

Forvaltningen arbejder løbende på at sikre 
midlertidige løsninger på byens 
kapacitetsudfordringer, som lever op til gældende 
krav. 
 
Forvaltningen arbejder ligeledes på, hvordan byens 
rum kan fungere som læringsrum og herved være 
med til at løse den voksende kapacitetsudfordring på 
skoleområdet.  

Nej 

Indre By I lokaludvalget har vi noteret os, 
at folkeskolerne i Indre By ikke 
kan rumme flere elever og at der 
er et forholdsvist stort antal 
privatskoler i bydelen. Alt andet 
lige støtter lokaludvalget 
folkeskoleprincippet, men det 
kræver, at folkeskolerne i Indre 
By er parate til at modtage 
privatskoleelever, når behovet 
opstår. 

Der arbejdes på at skabe de fysiske rammer for at 
bydelens børn kan rummes i den lokale folkeskole.  
 
Forvaltningen arbejder sammen med kommunens 
øvrige forvaltninger for at reservere den nødvendige 
plads og skabe de nødvendige rammer. 
 

Nej 

Valby Vi ønsker, at der bliver bygget en 
ny skole i Valby. Vi vil fokusere 
på at få underbygget prognoserne 
for det fremtidige behov og at 
indgå i en tæt dialog om, hvor en 
ny skole kan ligge. Med 
udbygningen i det sydlige Valby 
og placeringen af de eksisterende 
skoler peger det i retning af, at en 
ny skole kunne ligge i tilknytning 
til Grønttorvet eller i tilknytning 
til Valby Idrætspark. Det kræver, 
at der tages initiativ til at 
reservere et areal til skolebyggeri.  

Der arbejdes på at skabe de fysiske rammer for at 
bydelens børn kan rummes i den lokale folkeskole.  
 
Forvaltningen arbejder sammen med kommunens 
øvrige forvaltninger for at reservere den nødvendige 
plads og skabe de nødvendige rammer. 
 

Nej 

Bispebjerg Øget samarbejde med unge om at Forvaltningen arbejder pt. på en analyse af Nej 
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skabe tryghed og gode klubtilbud. ungeområdet, herunder behovet for klubkapacitet i 
hele byen. 

Brønshøj-
Husum 

Fra 2016 er der indledt tæt 
samarbejde med Børne- og 
Ungdomsforvaltningen omkring 
etableringen af en domebygning, 
som led i forvaltningens 
bynaturskolestrategi. 
 

Forvaltningen arbejder løbende på at leve op til 
kommunens målsætninger inden for bæredygtighed 
og bynatur. 

Nej 

Brønshøj-
Husum 

Væsentligt for Lokaludvalget, at 
skolerne i bydelen åbner sig mod 
deres lokalområde. Det kan ske 
både via skolebestyrelserne men 
også ved aktivt at arbejde med at 
udvide samarbejdet mellem 
skolerne og de mange foreninger 
og det lokale erhvervsliv.  

Forvaltningen støtter op om en øget anvendelse af 
kommunale faciliteter på tværs af 
forvaltningsområder hen over dagen, herunder også 
åben skole aktiviteter og samarbejder mellem skole, 
erhverv og foreninger. 

Nej 

 1 
 2 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningens høringssvar til bydelsplanen 3 
Generelle bemærkninger til de 12 bydelsplaner  4 
 5 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen noterer med tilfredshed, at mange af lokaludvalgenes 6 
planforslag understøtter forvaltningens centrale handleplaner og strategiske initiativer f.eks.: 7 
 8 
 I kommunens Sundhedspolitik er der fokus på at øge københavnernes middellevetid, livskvalitet 9 

samt at reducere den sociale ulighed i sundhed. Det stemmer godt overens med fokusområderne 10 
i mange af bydelsplanerne. Sundheds- og Omsorgsforvaltningen valgte sidste år at omorganisere 11 
sundhedsområdet fra et større udbud af individuelle sundhedstilbud i forebyggelsescentrene til 12 
en mere strukturel forebyggende indsats, som foregår i københavnernes hverdagsrammer på 13 
skoler, arbejdspladser og ungdomsuddannelser. Formålet med omorganiseringen er at nå ud og 14 
hjælpe flere københavnere til en sundere livsstil.  15 
 16 

 I kommunens ’Handleplan for bedre psykisk sundhed 2015–2018’, er der bl.a. fokus på at 17 
fremme trivslen blandt børn og unge og reducere stress blandt voksne. I den forbindelse har 18 
kommunen indgået partnerskaber med alle ungdomsuddannelser i kommunen, hvor skolerne 19 
som en del af samarbejdet tilbydes psykologrådgivning til unge, der mistrives, samt støtte og 20 
undervisning i forhold til de unges fysiske sundhed. Kommunen har også etableret stress-21 
klinikker på Nørrebro og Amager, hvor stressramte københavnere fra hele byen kan henvises af 22 
deres egen læge eller jobcenter til et stressforløb. Da mange københavnske unge er stressede, vil 23 
Københavns Kommune gerne udvide stress-indsatsen i forhold til unge på gymnasier, så de ved 24 
deltagelse i et gruppetilbud på skolerne kan opøve deres evne til at lytte til sig selv, sætte 25 
grænser og håndtere stressende livssituationer.  26 

 27 
 Igennem partnerskabet ’Ung mor på vej – Sydhavnen’ indgået mellem Børne- og 28 

Ungdomsforvaltningen, Sundheds- og Omsorgsforvaltningen, Foreningen Mødrehjælpen og den 29 
socialøkonomiske virksomhed SydhavnsCompagniet sikres et tværfagligt og helhedsorienteret 30 
tilbud til unge mødre i Sydhavnen med målet om at de bliver selvforsøgende og udvikler et godt 31 
mor/barn forhold og får sunde vaner. 32 
 33 
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 I kommunens ’Handleplan mod misbrug af alkohol og stoffer 2015-2018’ er der udvalgt tre 1 
overordnede spor, som danner retning for kommunens indsats: Spor 1) Tabuet om 2 
alkoholafhængighed skal brydes, Spor 2) Færre unge skal have problemer med alkohol og 3 
stoffer og Spor 3) Bedre hjælp til storforbrugere af alkohol og stoffer 4 
 5 

 Sundheds- og Omsorgsforvaltningen moderniserer løbende de utidssvarende plejehjem - og 6 
bygger nye plejecentre i takt med den demografiske udvikling. I moderniseringsplanen er der 7 
fokus på etablering af almene plejeboliger og plejeboliger til borgere med særlige behov, samt 8 
en jævn fordeling af disse i byen. Ligeledes arbejdes med alternative ældreboligformer. 9 

 10 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen glæder sig over - og støtter op om, at lokaludvalgene arbejder 11 
med at integrere sundhed i andre politikområder i forhold til naturområder, børn og unge, byrum og 12 
trafikale forhold samt ved at give gode muligheder for at bevæge sig til fods eller på cykel. 13 
 14 
Bemærkninger til de enkelte bydelsplaner 15 
 16 
I det omfang Sundheds- og Omsorgsforvaltningen har specifikke kommentarer til de enkelte 17 
bydelsplaner fremgår de af nedenstående. 18 
 19 
Bydelsplan for Nørrebro: 20 
Bydelsudvalgets ønske om at ville nedbringe den sociale ulighed i sundhed er helt på linje med 21 
kommunens sundhedspolitiske visioner, og det anerkendes, at udvalget i den forbindelse vil rette et 22 
særligt fokus mod børnene og de unge.  23 
 24 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen har valgt at omorganisere den forebyggende sundhedsindsats 25 
fra lokale åbne livsstilstilbud i de tidligere forebyggelsescentre og lokale projekter som ’Længere 26 
og bedre liv på Bispebjerg og Nørrebro 2025’ til mere strukturel forebyggelse og sundhedsfremme 27 
som foregår indenfor rammerne af københavnernes hverdagsliv som i daginstitutioner, skoler, 28 
ungdomsuddannelser og arbejdspladser. ’Længere og bedre liv på Bispebjerg og Nørrebro 2025’ 29 
blev lukket ned for 2 år siden, da resultaterne ikke stod mål med forventningerne, og visionerne fra 30 
strategien løftes derfor i dag igennem en strukturel indsats på udvalgte arenaer med særligt blik for 31 
den sociale ulighed. Der er fortsat mulighed for at få hjælp til at stoppe med at ryge i kommunens 32 
sundhedshuse, ligesom tilbuddene til københavnere med diabetes, hjertekarsygdomme og KOL er 33 
blevet styrket i forbindelse med omorganiseringen. Sundhedshuset på Nørrebro er også blevet 34 
udvidet med en stress-klinik med tilbud for københavnere fra hele byen. 35 
 36 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen er enig i at De Gamles By skal være en af de grønne oaser på 37 
Nørrebro. Her fokuseres på at finde den rette balance mellem hensynet til bevarelse af grønne 38 
områder og den fortsatte fysiske udvikling af DGB, herunder ønsket om at forbedre de fysiske 39 
forhold for de ca. 450 plejehjemsbeboere i området.    40 
  41 
Bydelsplan for Christianshavn:  42 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen anerkender udvalgets visioner om et grønt København med 43 
gode muligheder for udfoldelse og sundhed samt bedre træningsmuligheder. Forvaltningen valgte 44 
sidste år at nedlægge forebyggelsescentrene og de tilknyttede individuelle livsstilstilbud. Der er dog 45 
fortsat mulighed for at få hjælp til rygestop i sundhedshusene uden henvisning. Forvaltningen 46 
noterer, at udvalget ønsker at københavnere fra Christianshavn kan deltage i sundhedstilbud i 47 
sundhedshuset på Amager frem for på Østerbro. I stedet for den individuelle hjælp, har kommunen 48 
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valgt at prioritere en strukturel forebyggende indsats for at nå flere med de samme ressourcer, som 1 
foregår i københavnerens hverdags rammer i daginstitutioner, på skoler, på ungdomsuddannelser og 2 
på arbejdspladser. Sundheds- og Omsorgsforvaltningen har derfor ikke på nuværende tidspunkt 3 
planer om at indføre træning uden visitation.  4 
 5 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen deler lokaludvalgets ønske om plejeboliger på Christianshavn 6 
alternativt Holmen/Margretheholm og der arbejdes på at finde en egnet grund. 7 
Borgerrepræsentationen har den 2. marts 2017 besluttede at Økonomiforvaltningen, Teknik og 8 
Miljøforvaltningen og Sundheds og Omsorgsforvaltningen i fællesskab afsøger alle muligheder for 9 
at tilvejebringe et egnet areal på Christianshavn, hvor der kan opføres et nyt og moderne 10 
plejecenter. Afdækningen ligger klar i løbet af efteråret 2017.  11 
 12 
Bydelsplan for Kongens Enghave: 13 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen anerkender udvalgets vision om både en specialiseret og en 14 
generel indsats målrettet udsatte borgere med hverdagsmisbrug. En del af indsats skal løftes via den 15 
opsøgende sygepleje i Socialforvaltningen. og en del kunne løftes via tættere samarbejde mellem 16 
forskellige aktører om at indfri målene i kommunens ’Handleplan mod misbrug af alkohol og 17 
stoffer 2015-18’.  18 
 19 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen har forskellige aktiviteter i Kgs. Enghave. Der er fx 20 
Partnerskabet ’Ung mor på Vej – Sydhavnen’ indgået mellem Børne- og Ungdomsforvaltningen, 21 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen, Foreningen Mødrehjælpen og den socialøkonomiske 22 
virksomhed SydhavnsCompagniet, hvor der er etableret et tværfagligt og helhedsorienteret tilbud til 23 
unge mødre i Sydhavnen, som har til formål at sikre, at de bliver selvforsøgende og udvikle en god 24 
mor-barn-relation.  25 
 26 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen deler ønsket om et godt datagrundlag for arbejdet med at 27 
forbedre sundheden for de mest udsatte grupper, men vil anføre at det ikke er muligt at detaljere 28 
grundlaget yderligere, idet datagrundlaget herved bliver for spinkelt. Derfor modtager forvaltningen 29 
kun sundhedsdata på bydelsniveau.  30 
 31 
Bydelsplan for Bispebjerg: 32 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen anerkender udvalgets beskrivelse og ønske om samarbejde og 33 
tværfaglighed i den lokale sundhedsindsats. Sundheds- og Omsorgsforvaltningen noterer at 34 
udvalget ønsker en strategi for den sundhedsfaglige indsats i nærmiljøet i de udsatte byområder. 35 
Forvaltningen har ikke planer om at udarbejde sådan en strategi på nuværende tidspunkt, men 36 
elementer fra den type samarbejde vil fremadrettet skulle samtænkes med forvaltningens 37 
strukturelle sundhedsindsats på lokale arenaer som skoler, ungdomsuddannelser og arbejdspladser 38 
på Bispebjerg. Forvaltningen anerkender udvalgets vision om at ville arbejde tværfagligt og 39 
tilgodese både den fysiske og mentale sundhed, som er på linje med visionerne i kommunens 40 
sundhedspolitik og handlerplan om bedre psykisk sundhed.  41 
 42 
Bydelsplan for Vanløse: 43 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen arbejder fortsat på at mindske problemerne vedr. ensomhed, 44 
men funktionen ”brobygger” eksisterer ikke længere, hvorfor det anbefales at omformulere afsnittet 45 
(linje 645-647 til: ”I arbejdet tænkes et tæt samarbejde mellem lokalsamfundet og Sundheds- og 46 
Omsorgsforvaltningen.” 47 
 48 
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Bydelsplan for Brønshøj-Husum: 1 
Det er positivt, at bydelsplanen har særligt fokus på udfordringen med lægedækningen i området. 2 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen ønsker at understøtte de nye læger i Tingbjerg med 3 
socialrådgiver og tæt samarbejde med de lokale sundhedsaktører. er positive overfor tanken om et 4 
tværfagligt lægehus på Ruten, der kan rumme flere funktionaliteter fx tandlæge og fysioterapeuter. 5 
Forvaltningen mener imidlertid ikke, at der er behov for at opføre egentlige sundhedshuse med 6 
kommunale forebyggelsestilbud. Det er samtidigt vigtigt at holde sig for øje, at hele området er 7 
udfordret i forhold til lægedækning. Generelt er det en stor udfordring at finde velegnede lokaler til 8 
større praksisfællesskaber i Brønshøj/Husum, denne problematik burde bydelsplanen i højere grad 9 
adressere. 10 
 11 
Ligeledes er Sundheds og Omsorgsforvaltningen enige i at (senior)bofællesskaber kan være med til 12 
at forny og berige bydelen. Både Sundheds- og Omsorgsforvaltningen, Økonomiforvaltningen og 13 
de respektive borgmestre er løbende i dialog med de almene boligselskaber og private aktører om 14 
etablering af bofællesskaber og andre alternative boformer. 15 
 16 
Bydelsplan for Vesterbro: 17 
Ingen specifikke bemærkninger. 18 
 19 
Bydelsplan for Amager Øst: 20 
Ingen specifikke bemærkninger. 21 
 22 
Bydelsplan for Amager Vest: 23 
Ingen specifikke bemærkninger. 24 
 25 
Bydelsplan for Indre By: 26 
Ingen specifikke bemærkninger. 27 
 28 
Bydelsplan for Valby: 29 
Ingen specifikke bemærkninger. 30 
 31 
Bydelsplan for Østerbro: 32 
Ingen specifikke bemærkninger. 33 
 34 
 35 
Socialforvaltningens høringssvar til bydelsplanen 36 
 37 
Socialforvaltningen har anført kommentarer til hver af de 12 bydelsplaner.  38 
 39 
Amager Vest 40 
Socialforvaltningen (SOF) finder det positivt, at visionen er, at Amager Vest skal være en bydel 41 
med plads til alle. SOF har i dag et stort antal boliger til SOF’s målgrupper på Amager. Af hensyn 42 
til et ønske om en spredning af SOF’s tilbud, vil det være mere hensigtsmæssigt at placere 43 
fremtidige botilbud i andre bydele. 44 
 45 
Lokaludvalget foreslår konkret oprettelse af et stofindtagelsesrum på Sundholm. SOF bemærker, at 46 
forslaget var en del af budgetforhandlingerne. Forslaget blev ikke vedtaget.  47 
 48 
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Lokaludvalgets tanker om en udviklingsplan for Sundholm er interessant. SOF bidrager gerne med 1 
input i en kommende proces.  2 
 3 
Amager Øst 4 
Socialforvaltningen (SOF) ser positivt på lokaludvalgets vision om, at der også i fremtiden skal 5 
være boliger til enhver pris, herunder borgere med en lav betalingsevne. 6 
 7 
Bydelsplanen har fokus på godt naboskab og fællesskaber i det offentlige rum, som en vej til 8 
inklusion og social mobilitet. Derudover lægger lokaludvalget vægt på rummelighed og plads til 9 
mennesker med psykisk sårbarhed, hjemløse og mennesker med handicap. Alt dette finder SOF 10 
positivt. 11 
 12 
Lokaludvalget foreslår konkret, at Københavns Kommune stiller krav om minimum 25 % almene 13 
boliger i forbindelse med nybyggeri. SOF bemærker, at dette er i overensstemmelse med 14 
kommunens politik på området. SOF bakker i øvrigt op om, at der er behov for boliger til unge 15 
hjemløse og andre udsatte. 16 
 17 
Bispebjerg 18 
SOF finder det positivt, at der bl.a. er fokus på målrettede, forebyggende sundhedsfremmende 19 
indsatser i forhold til udsatte borgere i nærmiljøet samt forebyggelse af ungdomskriminalitet. 20 
Derudover er det positivt, at der i tilgængelighedsprojektet er opmærksomhed på fremkommelighed 21 
for mennesker med handicap, og at lokaludvalget opfordrer til konsekvent at indtænke 22 
tilgængelighed i den fysiske udvikling af bydelen. 23 

SOF har i dag et meget stort antal boliger til SOF’s målgrupper i området. Af hensyn til ønsket om 24 
en spredning af SOF’s tilbud, vil det være hensigtsmæssigt at placere fremtidige botilbud i andre 25 
bydele. 26 
 27 
Brønshøj-Husum 28 
Socialforvaltningen (SOF) ser positivt på bydelsplanens fokus på inddragelse i områder med sociale 29 
problemer med henblik på at styrke sundhed, tryghed og den sociale sammenhængskraft. Ønsket 30 
om at oprette et lægehus i Tingbjerg med diverse sundhedstilbud for at understøtte bekæmpelsen af 31 
ulighed i sundhed i de udsatte byområder er et spændende initiativ i forlængelse heraf.  32 
 33 
Lokaludvalget har også opmærksomhed på forebyggelse af ungdomskriminalitet og psykisk 34 
sundhed, herunder ensomhed og netværk. Dette er emner og målgrupper som tænkes ind i flere af 35 
bydelsplanens kommende indsatser, fx inddragelse af psykisk sårbare i udviklingen af bydelens 36 
naturområder – ved deltagelse i diverse laug. SOF ser positivt på disse opmærksomhedspunkter 37 
samt på Lokaludvalgets ønske om at samarbejde med kommunens initiativer i de udsatte 38 
byområder.  39 
 40 
Christianshavn 41 
SOF bemærker, at Christianshavn er blandt de få bydele, hvor SOF kun i meget begrænset - eller 42 
slet ikke - kan tilbyde botilbudspladser eller lignende tilbud til sindslidende, handicappede og andre 43 
af SOF’s målgrupper.  44 
 45 
SOF ser positivt på, at bydelsplanen har fokus på bl.a. indsatser for udsatte, ensomhed, forebyggelse 46 
af ungdomskriminalitet, netværk og frivillighed, hvilket ligger fint i tråd med SOF’s fokusområder.  47 
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 1 
Indre By 2 
Socialforvaltningen (SOF) bakker op om lokaludvalgets holdning til at det er væsentligt, at der i 3 
forbindelse med nybyggeri stilles krav om 25   almene boliger ud af det samlede boligareal, også i 4 
områder udlagt til serviceerhverv. Dette kan sikre mangfoldighed og en alsidig sammensætning af 5 
boligmassen. SOF konstaterer, at der i dag er meget få botilbud til SOF’s målgrupper i bydelen.  6 

SOF finder lokaludvalgets opmærksomhed på tilgængelighed i Indre By for bl.a. borgere med 7 
funktionsnedsættelser positivt.  8 

Lokaludvalget er også optaget af at hjælpe hjemløse til et bedre liv. SOF har en række initiativer, 9 
der bidrager til dette, bl.a. Hjemløseenheden, der laver opsøgende arbejde og støtter borgere til en 10 
mere permanent boligsituation. Dertil kommer Københavns Kommunes transitprogram, hvor der 11 
samarbejdes med en række frivillige organisationer om at hjælpe socialt udsatte udenlandske 12 
hjemløse med overnatning, bespisning og støtte til hjemrejsen.  13 
 14 
Kgs. Enghave 15 
Socialforvaltningen (SOF) ser positivt på lokaludvalgets vision om, at der fortsat skal være 16 
rummelighed i Kgs. Enghave og plads til alle befolkningsgrupper. Lokaludvalget kommer med 17 
nogle gode tanker om særlige boligmiljøer for udsatte borgere samt ideer til helhedsorienterede 18 
indsatser for borgere med misbrug.  19 
 20 
SOF er samtidig forstående overfor lokaludvalgets ønske om en større diversitet i boligmassen, som 21 
bl.a. tilgodeser børnefamilier og sikrer en sammenhængende bydel, hvor andelen af borgere med 22 
misbrugsproblemer eller psykiske lidelser ikke koncentreres i den gamle del af bydelen. Dog vil 23 
SOF gerne henlede opmærksomheden på det fortsatte behov for små og billige boliger, som er 24 
attraktive for lavindkomstgrupper.  25 
 26 
Nørrebro 27 
SOF bemærker, at lokaludvalget gør sig nogle gode tanker om hjemløse, der opholder sig på 28 
Nørrebro. Der er formuleret ambitiøse mål, der lægger op til et bredt samarbejde med afsæt i de 29 
hjemløses egne ideer til, hvordan deres situation kan forbedres. Dette er i tråd med SOF’s tilgang 30 
om, at de løsninger der tilbydes, forudsætter inddragelse og dialog med de mennesker, det handler 31 
om. Også tankerne om de ’tavse ensomme’ er interessante, og der er tale om et område som SOF 32 
også har fokus på.  33 
 34 
Valby 35 
SOF finder det positivt, at bydelsplanen har fokus på bl.a. unge mødre i udsatte positioner, 36 
samarbejde med boligsociale helhedsplaner og områdeløft samt tilgængelighed for borgere med 37 
funktionsnedsættelser. 38 
 39 
SOF finder det desuden interessant, at lokaludvalget ønsker at oprette et Ressourcecenter Valby og 40 
et Gadepulsen Valby med inspiration fra lignende tilbud på Nørrebro. 41 
 42 
Vanløse 43 
Socialforvaltningen (SOF) ser positivt på lokaludvalgets fokus på at forebygge ensomhed i alle 44 
aldersgrupper. Derudover er der flere gode aktiviteter for unge – også psykisk sårbare unge – som 45 
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er af lokal og opsøgende karakter. Lokaludvalgets fokus på ensomhed er i fin tråd med SOFs 1 
prioriteter. 2 
 3 
Vesterbro 4 
Socialforvaltningen (SOF) ser positivet på lokaludvalgets vision for Vesterbro, hvor udsatte borgere 5 
er tænkt ind i flere sammenhænge og indsatser i bydelen.  Indre Vesterbro Gadefest er et godt 6 
eksempel på at udsatte borgere ønskes inddraget i en sammenhæng, hvor deres stemme ofte ikke 7 
høres. Det samme er projektet om folkekøkken på Vesterbro. 8 
 9 
SOF bemærker, jf. diagram over fordeling af boligtyper på Vesterbro, at andelen af almennyttigt 10 
byggeri kan øges mhp. at skabe boligmuligheder for borgere med lav betalingsevne. Dette ligger i 11 
øvrigt i forlængelse af lokaludvalgets vision om at nye bydele skal bestå af flere typer boliger, som 12 
tilgodeser alle indkomstgrupper, så der opnås en blandet bydel. 13 
 14 
Lokaludvalget påpeger, at der er stor efterspørgsel efter overnatningsmuligheder for socialt udsatte 15 
på Vesterbro. SOF laver opgørelser over kapacitet og belægningsgrad på de københavnske 16 
herberger og natcaféer. Heraf fremgår det, at hjemløse, der henvender sig på forvaltningens tilbud 17 
med ønske om at overnatte, tilbydes en plads eller henvises til rette sted, såfremt der ikke er 18 
mulighed for at tilbyde en plads. 19 
 20 
Hvad angår bydelsplanens ønsker for tilgængelighed omkring Carlsberg Station, anbefaler SOF at 21 
borgere med funktionsnedsættelser tilgodeses. 22 
 23 
Østerbro 24 
Socialforvaltningen (SOF) ser positivt på lokaludvalgets vision om at sikre social 25 
sammenhængskraft. Der er bl.a. fokus på at udvikle brugen af frivillighed og netværk ift. udsatte 26 
borgere. Det er også positivt, at der er fokus på at inkludere udsatte familier i fritidslivet via 27 
Fritidsguideordningen. 28 
 29 
SOF ser positivt på lokaludvalgets opmærksomhed på at skabe et kvarter med diversitet i 30 
beboersammensætningen i udviklingen af Nordhavnskvarteret. SOF anbefaler, at det er et princip 31 
der arbejdes kontinuerligt med i udviklingen af Nordhavnskvarteret. SOF gør opmærksom på, at 32 
SOF p.t. opfører to mindre bofællesskaber til hhv. unge med handicap og sindslidelse i Nordhavn, 33 
og forvaltningen har indmeldt behov for yderligere grunde ifm. udviklingen af Levantkaj.  34 
 35 
Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningens høringssvar til bydelsplanen 36 
Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningen har modtaget 12 bydelsplaner i høring.  37 
Ud over en enkelt bydelsplan som skiller sig ud (Nørrebro), er der ingen af de fremsendte 38 
bydelsplaner, der har fokus på beskæftigelse og beskæftigelsesfremmende indsatser. Der er også 39 
meget få planer, der har fokus på integrationsfremmende indsatser. Det altoverskyggende tema for 40 
de bydelsplaner forvaltningen har haft i høring, er bydelenes fysiske udfordringer, herunder fx 41 
trafikale forhold og infrastruktur.  42 
 43 
 44 
Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningen har derfor følgende generelle bemærkning til de 45 
bydelsplaner, som ikke adresserer beskæftigelses- og integrationsområdet: 46 
 47 
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Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningen anbefaler, at lokaludvalgene eksplicit sætter 1 
Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningens Vision 2020 på dagsordenen i bydelene.  2 
 3 
Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningen vurderer, at lokaludvalgene kan være med til at 4 
understøtte, at flere københavnere kommer i job og uddannelse ved at motivere 5 
samarbejdspartnerne, herunder lokale virksomheder og offentlige institutioner til at tage 6 
københavnere i småjobs, virksomhedspraktikker m.v. Beskæftigelsesindsatsen er blevet mere 7 
virksomhedsrettet, idet der er evidens for, at det er den virksomhedsrettede indsats der virker, i 8 
forhold til, at få ledige borgere i job og uddannelse. 9 
 10 
 11 
I forhold til Nørrebro-planen så foreslår 2. kontor følgende bemærkning: 12 
 13 
I visse boligområder på Nørrebro er der en markant højere ledighed, end i resten af byen.  14 
 15 
BIF finder det positivt, at bydelsplanen adresserer beskæftigelsesområdet og bakker op om en 16 
virksomhedsrettet strategi. 17 
Særlige indsatser, som eksempelvis det beskæftigelsesprojekt, BIF implementerer i Mjølnerparken i 18 
2017, adresserer denne problemstilling med en virksomhedsrettet indsats. Ligeledes noterer 19 
forvaltningen, at bydelsplanen for Nørrebro adresserer de temaer, der fremgår af 20 
integrationspolitikken (fx medborgerskab, social kontrol, diskrimination). 21 
 22 
I forhold til Vesterbro-planen foreslår 2.kontor følgende bemærkning: 23 
 24 
Det beskrives i Lokalplanen for Vesterbro, at der er en meget stor del af borgerne i bydelen, der 25 
står uden for arbejdsmarkedet. Ligeledes er der en stor gruppe udsatte borgere, som opholder sig i 26 
bydelen. 27 
 28 
BIF opfordrer til, at lokaludvalget understøtter, at udsatte borgere tænkes ind i flere indsatser i 29 
bydelen. I den forbindelse bemærkes det, at det ville være i forlængelse af Beskæftigelses- og 30 
Integrationsforvaltningens Vision 2020, hvis flere mindre virksomheder og offentlige institutioner 31 
på Vesterbro åbnede op, for at tage udsatte borgere i fx praktikforløb. Vi ved, at det er den 32 
virksomhedsrettede indsats, der virker i forhold til at få ledige borgere i job og uddannelse. 33 
Ligeledes kunne lokale aktører som Settlementet, der arbejder helhedsorienteret med at få udsatte 34 
borgere i beskæftigelse, nævnes. 35 
 36 
I forhold til Bydelsplanen for Kgs. Enghave foreslår 2.kontor følgende bemærkning:  37 
 38 
Det er kort beskrevet i Lokalplanen, at der er mange udsatte borgere i bydelen, sociale problemer 39 
og en meget lav husstandsindtægt. Ligeledes er det beskrevet, at området er etnisk mangfoldigt. 40 
 41 
BIF ser positivt på lokaludvalgets vision om rummelighed i Kgs. Enghave og plads til alle 42 
befolkningsgrupper. Derudover kunne det være oplagt, at have fokus på beskæftigelsesområdet på 43 
grund af den høje ledighed, som kendetegner dele af Kgs. Enghave(Sydhavnen). I den 44 
sammenhæng, ville det også være oplagt, at Lokaludvalget forholdt sig til Beskæftigelses- og 45 
Integrationsforvaltningens Vision 2020 og nævnte den beskæftigelsesindsats lokale aktører som 46 
Opzoomerne og SydhavnsCompaniet arbejder med. Det kunne også supplere den nuværende tekst, 47 
hvis områdefornyelsens rolle i området, i højere grad blev beskrevet. 48 


